



SciencesPo.

Chaire  
M.A.D.P.

## Public Contracts and International Arbitration *Contrats publics et arbitrage international*

‘Public Contracts in Legal Globalization’ Network  
*Réseau « Contrats Publics dans la Globalisation Juridique »*

Workshop on December 18<sup>th</sup> 2009 (Paris)  
*Réunion du 18 décembre 2009 (Paris)*

### Presentation of the Workshop

The Steering Committee of the Network « Public Contracts in Legal Globalization » decided to devote the annual meeting to the subject of Public Contracts and International Arbitration. In addition to being studied as one of the phenomena of globalization that affects public contracts, this issue implies significant practical consequences and provides essential theoretical challenges.

From the practical point-of-view, it is important to highlight that an important amount of international arbitration cases focuses on public contracts. Given that public entities are essential actors of the international trade, they conclude public contracts, which are very often submitted to arbitration in case of litigation.

From the theoretical approach, the compliance of public contracts to the international arbitration does influence the domestic legal regimes. In support of the resort to this particular way of dispute resolution, the implicated contracts elude not only the jurisdictional but also the legal system of the public contracting parties’ domestic law.

The goal of this meeting is then to present and analyze the several ways to resort to international arbitration on the matter of public contracts. The perspective of the arbitration institutions, such as International Chamber of Commerce (ICC) and the International Centre for Settlement of Investment Disputes (ICSID), will be taken into account. The confrontation of public contracts to the regional systems of arbitration in Africa and Latin America will likewise be contemplated. Finally, exploring the perspectives of the national systems (France,

Belgium, Canada, Russia, China...) will allow us to build a full picture of the subject at the end of the workshop.

## **Présentation de la Réunion**

Le comité de pilotage du réseau « Contrats Publics dans la Globalisation Juridique » a décidé de consacrer la réunion annuelle au thème de l'arbitrage international des contrats publics. Outre qu'elle s'inscrit parfaitement dans l'étude des phénomènes de globalisation affectant les contrats des personnes de droit public, cette question est d'une grande incidence pratique et comporte en outre des enjeux théoriques essentiels.

D'un point de vue pratique, il importe de souligner qu'une partie très importante du contentieux arbitral international concerne en réalité des contrats publics ou administratifs. Les entités publiques étant des opérateurs essentiels du commerce international, ils concluent fréquemment des contrats, lesquels sont bien souvent soumis à l'arbitrage en cas de litige.

Sur le plan théorique, la soumission de contrats publics à l'arbitrage international est loin d'être sans incidence sur leur régime juridique. À la faveur du recours à ce mode particulier de règlement des litiges, les contrats concernés échappent en grande partie au système non seulement juridictionnel mais aussi juridique du droit d'origine de leurs personnes publiques contractantes.

L'enjeu de cette journée est donc de présenter et d'analyser toutes les facettes du recours à l'arbitrage international en matière de contrats publics. Le point de vue d'institutions d'arbitrage comme la Chambre de commerce internationale (CCI) ou le Centre de règlement des différends relatifs aux investissements internationaux (CIRDI) sera ainsi envisagé. La confrontation des contrats publics aux systèmes d'arbitrage régionaux existant en Afrique ou en Amérique du sud le sera également. Enfin, l'exposition du point de vue de certains systèmes nationaux (France, Belgique, Canada, Russie, Chine...) permettra d'avoir à l'issue de cette journée de travail un regard complet sur cette question.

## **Programme**

### **Morning / Matinée (9.00 - 13.00) :**

**Chairman – Pierre MAYER**, Professor at the University of Paris 1 (Panthéon-Sorbonne) / *Sous la présidence de Pierre MAYER, Professeur à l'Université de Paris 1 (Panthéon-Sorbonne)*

**Introduction – Mathias AUDIT**, Professor at the University of West Paris Nanterre La Défense / *Introduction – Par Mathias AUDIT, Professeur à l'Université de Paris Ouest Nanterre La Défense*

### **ICC Arbitration and Public Contracts / Arbitrage CCI et contrats publics**

**Simon GREENBERG**, ICC Court Deputy Secretary General / *Secrétaire général adjoint de la Cour Internationale d'arbitrage de la CCI*

### **ICSID Arbitration and Public Contracts / Arbitrage CIRDI et contrats publics**

**Me Eduardo SILVA ROMERO**, Partner / *Avocat associé, Dechert (Paris) LLP*

### **International Arbitration and Public Contracts in South America / Arbitrage international et contrats publics en Amérique du Sud**

**José-Luis BENAVIDES**, Law Professor at the University of Bogota / *Professeur à l'Université Externado de Bogota and / et Tarcila REIS, PhD Candidate / Doctorante, SciencesPo – Paris*

**OHADA Arbitration and Public Contracts / Arbitrage OHADA et contrats publics**

**Me Olivier CUPERLIER**, Lawyer (Paris), member of the subcommittee Africa / Ohada of the Bar of Paris / *Avocat (Paris), membre de la Sous-commission Afrique / Ohada du Barreau de Paris*

**Arbitration and dispute resolution in the contracts of International Financial Institutions / Arbitrage et résolution des différends dans les contrats des institutions financières internationales**

**Gian Domenico SPOTA**, Lawyer (Rome), former member of the World Bank and the European Investment Bank legal service / *Avocat (Rome), ancien membre des services juridiques de la Banque Mondiale et de la Banque Européenne d'Investissement*

**Lunch Break / Pause Déjeuner (13.00 - 14.30)** – Meal provided / *Buffet sur place*

**Afternoon / Après-midi (14.30 - 19.00)**

**Chairman Michel FROMONT**, Emeritus Professor at the University of Paris 1 (Panthéon-Sorbonne) / *Sous la présidence de Michel FROMONT, Professeur émérite à l'Université de Paris 1 (Panthéon-Sorbonne)*

**International Arbitration and Public Contracts in France / Arbitrage international et contrats publics en France**

**Mathias AUDIT**, Professor at the University of West Paris Nanterre La Défense / *Professeur à l'Université de Paris Ouest Nanterre La Défense*

**International Arbitration and Public Contracts in Belgium / Arbitrage international et contrats publics en Belgique**

**Philippe FLAMME**, Lecturer at University Libre of Brussels / *Chargé de cours à l'Université Libre de Bruxelles (ULB)*

**International Arbitration and Public Contracts in Canada / Arbitrage international et contrats publics au Canada**

**Denis LEMIEUX**, Senior Professor at the University of Laval - Quebec / *Professeur titulaire à l'Université Laval - Québec*

**International Arbitration and Public Contracts in Russia / Arbitrage international et contrats publics en Russie**

**Elvira TALAPINA**, Researcher at the Institute of State and Law - Moscow / *Chercheuse à l'Institut de l'Etat et du Droit - Moscou*

**International Arbitration and Public Contracts in China / Arbitrage international et contrats publics en Chine**

**Chen XI**, PhD Candidate / *Doctorant à l'Université de Caen*

**International Arbitration and Public Contracts in Syria / Arbitrage international et contrats publics en Syrie**

**Ryad Ghali**, Lawyer in Damascus, Syria / *Avocat à Damas, Syrie*

**Conclusion** – **Horatia MUIR WATT**, Professor at SciencesPo - Paris / *Professeur à SciencesPo – Paris*